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پس از ماه هــا انتظار و مقابلــه با ویروس 
کشــنده کرونا در نهایت نخستین تزریق 
واکســن کرونای ایرانی روز گذشــته با 
موفقیت و بدون علائمی نظیر شوک و تب 
بر روی سه داوطلب انجام شد و از امروز نیز 
سری جدید تزریق انجام خواهد شد. نمکی 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
مراسم نخســتین تزریق واکسن کرونای 
ایرانی اظهار کرد: خوشــبختانه با تلاش 
محققان توانســتیم پس از تست واکسن 
کرونای ایرانی روی مدل هــای حیوانی، 
مرحله انســانی آن را انجــام دهیم. وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان 
اینکه اولین داوطلب تست انسانی واکسن 
کرونای ایرانی طیبه مخبر، دختر رئیس 
ستاد اجرایی فرمان امام بود، گفت: واکسن 
کرونا هر عارضه ای داشته باشد، ما خودمان 
با جان و دل خریداریم. نمکی تصریح کرد: 
این حرکت از روز نخست با توان ملی آغاز 
شد. وزیر بهداشــت با بیان اینکه بنده به 
عنوان یک ایمونولوژیســت، سال هاست 
دل در گرو ارتقای واکسن سازی این کشور 
دارم، گفت: بعــداً مفصل می گویم که ۳۰ 
سال قبل که مســئولیت بهداشت کشور 
را داشــتم و پیگیر آوردن تکنولوژی های 
جدید واکسن در منطقه بودم، چه راه هایی 
رفتیم. ما ۱۰۰ ســال است که در منطقه 
واکسن ســاز هســتیم. کســانی که فکر 
می کنند، اولین بار است که داریم واکسنی 
را تزریــق می کنیم، بســیار در اشــتباه 
هستند. در ســال ۱۲۹۹ انستیتو پاستور 
داشتیم و در سال ۱۳۰۳ انستیتو رازی را 
داشتیم، تمام مردم دوران زندگی شان را با 

واکسن های ایرانی آغاز کردند.

امیدوارم این فرآیند علمی به نتیجه برسد
طیبه مخبر، دختر رئیس ســتاد اجرایی 
فرمان امام نخســتین داوطلــب دریافت 
واکســن بود. وی پس از تزریق واکســن 
کرونای ایرانی اظهار کــرد: امیدوارم این 
فرآیند علمی به نتیجه برسد، من هم مثل 
بقیه مردم هســتم. وی گفت: خوشحالم، 
ولی نه فقط از اینکه به عنــوان اولین نفر 
واکســن را تزریق می کنــم، از اینکه این 
فرآیند علمی به خوبی در کشور پیش رفته 

است خوشحال هستم.
حس افتخار دارم

عســکری معاون اجتماعی ستاد 

اجرایی فرمان امــام دومین فردی بود که 
واکســن را دریافت کرد و پــس از تزریق 
واکسن ایرانی کرونا اظهار کرد: الحمدلله 
خیلی خوشــحالم، حس افتخــار دارم. 
وی گفت: این واکســن کاملًا ایمن است، 
ان شاءاله در مراحل بعدی این موضوع ثابت 
خواهد شد. معاون اجتماعی ستاد اجرایی 
فرمان امام افزود: اطمینــان دارم اتفاقی 
نخواهد افتاد، ما در موضوع ساخت واکسن 

در کشور سابقه طولانی داریم.
ان شــاءاله این فرآیند نتایج 

خوبی داشته باشد
خلیلــی، مدیرعامل نفت پارس وابســته 

به ستاد اجرایی ســومین داوطلب تزریق 
واکسن ایرانی کرونا بود. وی پس از تزریق 
اظهار کرد: ان شــاءاله ایــن فرآیند نتایج 
خوبی داشته باشد و همه مردم بتوانند از 
آن اســتفاده کنند. خلیلی گفت: کل تیم 
حاضر در این مکان احساس غرور می کنند.
واکسن به روی 56 نفر برای 

سری اول تست می شود
مینو محرز عضو کمیته علمی ستاد ملی 
مقابله با کرونا نیز در حاشیه اولین ترزیق 
واکسن کرونای ایرانی در فاز انسانی اظهار 
کرد: طبق قانون 56 نفر برای ســری اول 
انتخاب شدند تا واکسن کرونا بر روی آن ها 

تزریق شود، این افراد کاملًا سالم هستند و 
پیش از این مبتلا به ویروس کرونا نبودند. 
وی افزود: این افراد مرتــب هر روز چک 
می شوند، بنابراین اثربخشــی واکسن را 
هم اندازه گیری می کنیم، ســپس نتیجه 
را برای مرحله دوم ارائــه می دهیم. عضو 
کمیته علمی ســتاد مقابله با کرونا درباره 
واکسن کرونای ایرانی گفت: این واکسن، 
ویروس کشته شده اســت. وی بیان کرد: 
اینکه در چه تاریخی این واکسن برای همه 
افراد عرضه شود مشخص نیست زیرا انجام 
این مراحل زمان می بــرد. محرز تصریح 
کرد: اینکه اولین نفر دختــر آقای مخبر 
این واکسن را تزریق کرده نشان می دهد 
که این واکســن کاملًا مؤثر است و پیش 
از این تمام مراحل حیوانی اش را به خوبی 
گذرانده است و امیدواریم فاز انسانی آن به 

خوبی طی شود.
6 شرکت دیگر در حال تولید 

واکسن هستند
 ســورنا ســتاری معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان 
در حاشــیه تزریق اولین واکسن کرونای 
ایرانی اظهــار کرد: خوشــحالم که اینجا 
هستیم و شرکت های زیادی از همکاران 
دانش بنیان مشــغول تحقیقات هستند. 
وی افزود: شش شرکت دیگر زیر نظر ستاد 
کرونا و آقای نمکی در حال تولید واکسن 
هستند. جمشیدی، دبیر ستاد ملی مقابله 
با کرونا نیز اظهار کرد: تست تزریق واکسن 
ایرانی کرونا را آغاز کردیــم. برای فرموله 
کردن پروسه زیادی طی شــد که به هر 
حال، کار به نتیجه رسید. دبیر ستاد ملی 
مقابله با کرونا افزود: همه تست ها آزمایش 
شد و مجوز تزریق انسانی را از سازمان غذا 

و دارو دریافت کردیم.

پرسشی نسبتاً متداول در سبک جدید 
زندگی در جوار کرونا

آیا پیاده روی در دوران 
همه گیری ایمن است؟

نسل فردا / گروه ترجمه: نتایج کلیدی در 
این رابطه به دست آمده است. پیاده روی فواید 
بی شماری برای سلامتی فراهم می کند و یکی 
از آسان ترین و در دسترس ترین اشکال ورزش 
در هنگام شــیوع COVID ۱۹ است. شما باید 
دستورالعمل های مربوط به فاصله اجتماعی 
را حفظ کرده و در هنگام پیاده روی دو متر دور 
از دیگران باشید. متخصصان بهداشت توصیه 
می کنند هنگام بیرون رفتن از ماسک استفاده 
کنید. کسانی که شرایط خاص سلامتی دارند 
باید در خانه بمانند تا خطر ابتلایشان به کرونا 
 COVID ویروس کاهش یابد. بیماری همه گیر
۱۹ در سال ۲۰۲۰ شــیوه حرکت اکثر ما در 
زندگی روزمــره خود را تغییر داده اســت. در 
نحوه فعالیت مشاغل، در نوع معاشرت ما و در 
شــیوه ورزش کردنمان تغییرات گسترده ای 
ایجاد شده است. این شیوع همچنین آگاهی 
اجتماعی ما را در مورد راه های مختلفی که در 
برابر ویروس کرونــا و ویروس های دیگر مانند 
آنفلوآنزا آســیب پذیر هســتیم، افزایش داده 
است. در نتیجه، بسیاری از افراد ترجیح داده اند 
از رفتن به ورزشگاه ها و باشگاه های سلامتی 
که به آرامی شــروع به بازگشــایی کرده اند، 
خودداری کنند. از طرف دیگــر، پیاده روی و 
دویدن محبوبیت بیشــتری پیدا کرده است. 
اما با افزایش ترافیک در پیاده روها و مسیرها، 
چگونه در حین راه رفتن از شر ویروس کرونا 

ایمن می مانید؟
 فواید ورزش در فضای باز

در حالی که پیــاده روی در فضای باز 
بدون خطر نیســت، در دوره همه گیری یا در 
مواقع عادی، اما مزایــای قابل توجهی را در بر 
دارد که باید در هنگام تصمیم گیری در مورد 

بیرون رفتن یا بیرون نرفتن به آن توجه شود.
نگرانی اساســی در مورد ورزش در فضاهای 
داخلی مشترک وجود دارد. مطالعه ای که در 
سال ۲۰۲۰ منتشر شد نشان داد که در برخی 
از مراکز آموزشــی باکتری های مقاوم به دارو، 
ویروس آنفلوآنزا و سایر عوامل بیماری زا قبل 
از درمان در 25٪ از ســطوح باقــی مانده اند و 
گزارش های دیگر حاکی از آن است که عامل 
ویروس COVID ۱۹ می تواند تا ســه روز در 
سطح پلاســتیک و فولاد ضدزنگ شناسایی 

شود.
بنابراین جای تعجب نیســت کــه افراد فعال 
تمایلی بــه رفتن به باشــگاه ندارند. چه برای 
جلوگیری از قرار گرفتــن در معرض ویروس 
آنفلوآنزا یا ویروس کرونا باشــد چه نه، بدیهی 
است که سالن بدنسازی محیطی است که در 
آن ممکن است آسیبپذیرتر باشید، اما اجتناب 
از ورزش به طور کلی نیز لزومــاً یک انتخاب 
سالم و درست نیست. محققان و متخصصان 
بهداشت معمولاً اتفاق نظر دارند که یک برنامه 
ورزش منظم برای تقویت ســلامت سیستم 
ایمنی بدن و کمک به بهبود سلامت روان در 
دوران همه گیری امری مهم اســت. مطالعات 
نشان داده اســت که ورزش اثرات ضدالتهابی 
دارد و افراد فعال کمتــر دارای علائم بیماری 

تنفسی فوقانی هستند.
 نکات ایمنی برای پیاده روی در 

فضای باز
محققانی که ویروس ها، از جملــه آنفلوآنزا و 
COVID ۱۹ را بررســی کرده اند، همچنان به 
بررســی روش های مختلف انتشار ویروس ها 
می پردازند. نتایج مطالعه به متخصصان کمک 
می کند تا دســتورالعمل ها را برای کمک به 
شــما در حفظ ایمنی و ســلامتتان در طول 

فعالیت های خارج از منزل به روز کنند.
 فاصله اجتماعی را تمرین کنید

طبق نظر مراکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری ها )CDC(، شما حتی هنگام حضور در 
فضای باز باید ماسک بزنید و فاصله اجتماعی 
را تمرین کنید. شــما همچنــان می توانید با 
دوســتان یا خانواده تان راه بروید، اما نباید در 
گروه های بزرگ جمع شوید و باید حداقل دو 
متر از افراد دیگر که اعضای خانواده تان نیستند 

فاصله داشته باشد.
 ماسک را عاقلانه انتخاب کنید

کارشناسان بهداشت توصیه می کنند 
که همه افراد در ایــالات متحده هنگام بیرون 
رفتن در انظار عمومی باید از ماسک غیرجراحی 
استفاده کنند. ماسک ها به طور قابل توجهی 
از شــیوع ویروس جلوگیری می کنند، اما نوع 

ماسک شما می تواند تفاوت ایجاد کند.
بهداشت را به خوبی رعایت کنید

اقدامــات اساســی بهداشــت در 
هنگام شــیوع آنفلوآنزا یا بیمــاری همه گیر 
ماننــد COVID ۱۹ اهمیت بیشــتری پیدا 
می کند. همیشــه قبل و بعــد از بیرون رفتن 
برای پیاده روی دســت های خود را بشویید. 
متخصصان بهداشت همچنین توصیه می کنند 
که هنگام ورزش در محیط داخلی یا بیرون از 
منزل در یک محیط مشــترک، از به اشتراک 
گذاشتن بطری های آب خودداری کرده و حتی 
اســتفاده از تلفن همراه )برای محدود کردن 
صحبت کردن( را به حداقل برسانیم. در آخر 
حتماً به یاد داشته باشید که لباس های ورزش 

را سریع عوض کنید.
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تأیید وجود مصلح موعود در اقوام مختلف  
جهان

جهان در انتظار توست
مسئله عقیده به ظهور مصلحی جهانی در پایان 
دنیا امری عمومی و همگانی است و اختصاص به 
هیچ قوم و ملتی ندارد. سرمنشأ این اعتقاد کهن و 
ریشه دار علاوه بر اشتیاق درونی و میل باطنی هر 
انسان ـ که به طور طبیعی خواهان حکومت حق 
و عدل و برقراری نظام صلح و امنیت در سرتاسر 
جهان است ـ نویدهای بی شائبه پیامبران الهی 
در تاریخ بشــریت به مردم مؤمن و آزادی خواه 

جهان است.
اینک برای این که درباره این موضوع سخنی به 
گزاف نگفته باشیم فهرست مختصری از بازتاب 
این عقیده را در میان اقوام و ملل مختلف جهان 

در اینجا می آوریم.
۱. ایرانیان باســتان معتقد بودند »گرزاسپه« 
قهرمان تاریخی آنان زنده است و در کابل خوابیده 
و صدهزار فرشته او را پاسبانی می کنند تا روزی 
که بیدار شود و قیام کند و جهان را اصلاح نماید.

۲. گروهــی دیگر از ایرانیان می پنداشــتند که 
»کیخسرو« پس از تنظیم کشور و استوار ساختن 
شالوده فرمانروایی، دیهیم پادشاهی را به فرزند 
خود داد و به کوهستان رفت و در آنجا آرمیده تا 

روزی ظاهر شود و اهریمنان را از گیتی براند.
۳. نژاد اسلاو بر این عقیده بودند که از مشرق یک 
نفر برخیزد و تمام قبایل اسلاو را متحد سازد و 

آن ها را بر دنیا مسلط گرداند.
4. نژاد ژرمن معتقد بودند که یــک نفر فاتح از 
طوایف آنان قیام کند و ژرمــن را بر دنیا حاکم 

گرداند.
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»مارکوکرالیویچ« را داشتند.
6. برهماییان از دیرزمانی بر این عقیده بودند که 
در آخرالزمان »ویشــنو« ظهور نماید و بر اسب 
سفیدی سوار شود و شمشــیر آتشین بر دست 
گرفته و مخالفان را خواهد کشــت و تمام دنیا 

»برهمن« گردد و به این سعادت برسد.
7. ساکنان جزایر انگلستان از چندین قرن پیش 
آرزومند و منتظرند که »آرتور« روزی از جزیره 
»آوالون« ظهور کند و نژاد »ساکسون« را در دنیا 

غالب گرداند و سعادت جهان نصیب آن ها شود.
8. اســن ها معتقدند که پیشوایی در آخرالزمان 
ظهور کرده، دروازه های ملکوت آسمان را برای 

آدمیان خواهد گشود.
۹. سلت ها می گویند: پس از بروز آشوب هایی در 
جهان، »بوریان بور ویهیم« قیام کرده، دنیا را به 

تصرف درخواهد آورد.
۱۰. اقوام اسکاندیناوی معتقدند که برای مردم 
بلاهایی می رسد، جنگ های جهانی اقوام را نابود 
می ســازد، آنگاه »اودین« با نیروی الهی ظهور 

کرده و بر همه چیره می شود.
۱۱. اقــوام اروپای مرکــزی در انتظــار ظهور 

»بوخض« هستند.
۱۲. اقــوام آمریــکای مرکــزی معتقدند که 
»کوتزلکوتل« نجات بخــش جهان، پس از بروز 

حوادثی در جهان، پیروز خواهد شد.
۱۳. چینی ها معتقدند که »کرشنا« ظهور کرده، 

جهان را نجات می دهد.
۱4. زرتشتیان معتقدند که »سوشیانس« )نجات 
دهنده بزرگ جهان( دین را در جهان رواج دهد، 
فقر و تنگدستی را ریشه کن ســازد، ایزدان را از 
دست اهریمن نجات داده، مردم جهان را هم فکر 

و هم گفتار و هم کردار گرداند.
۱5. قبایل »ای پوور« معتقدند که روزی خواهد 
رسید که در دنیا دیگر نبردی بروز نکند و آن به 

سبب پادشاهی دادگر در پایان جهان است.
۱6. گروهــی از مصریان که در حــدود ۳۰۰۰ 
سال پیش از میلاد، در شهر »ممفیس« زندگی 
می کردند، معتقد بودند که سلطانی در آخرالزمان 
با نیروی غیبی بر جهان مسلط می شود، اختلاف 
طبقاتی را از بین می برد و مــردم را به آرامش و 

آسایش می رساند.
۱7. گروهی دیگر از مصریان باستان معتقد بودند 
که فرستاده خدا در آخرالزمان در کنار رودخانه 

خدا پدیدار گشته، جهان را تسخیر می کند.
۱8. ملل و اقوام مختلف هند، مطابق کتاب های 
مقدس خود، در انتظار مصلحی هستند که ظهور 
خواهد کرد و حکومت واحد جهانی را تشــکیل 

خواهد داد.
۱۹. یونانیان می گوینــد: »کالویبرگ« نجات 
دهنده بزرگ ظهور خواهد کرد و جهان را نجات 

خواهد داد.
۲۰. یهودیان معتقدند که در آخرالزمان »ماشیع« 
)مهدی بزرگ( ظهور خواهد کرد و تا ابدالآباد در 
جهان حکومت می کنــد. او را از اولاد حضرت 
اسحاق می پندارند در صورتی که تورات کتاب 
ـ مقدس یهــود ـ او را صریحــاً از اولاد حضرت 

اسماعیل دانسته است.

درانتظارمنجی

شهریخانواده

ایسنا: بر اساس آمار منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، در حالی در سه ماهه بهار سال جاری ۲۱۹8 طلاق 
به ثبت رسیده است که طول مدت ازدواج این طلاق ها کمتر از یک سال بوده است. این در حالی است که برای 
ازدواج های یک تا پنج ساله نیز ۹۹8۲ طلاق در همین بازه زمانی به ثبت رسیده است. اگرچه آمار طلاق های 
ثبت شده در بهار ســال ۹۹ برای ازدواج های کمتر از یک سال 675 مورد و برای ازدواج های یک تا پنج سال 
۱6۱4 مورد نسبت به بهار سال گذشته کاهش داشته است، اما سؤال اینجاست که چرا برخی زوج های جوان 
نمی توانند زندگی مشترک را تحمل کنند و به طلاق روی می آورند؟. دکتر آزیتا کشاورز، عضو هیئت علمی 
دانشگاه و مدیر تیم تخصصی خیانت و طلاق انجمن ازدواج و خانواده، اظهار کرد: می توان گفت طلاق هنگامی 
رخ می دهد که شرایط یک رابطه بحرانی می شــود، به گونه ای که این شرایط در فعالیت اجتماعی آن ها نیز 
تأثیر مخرب می گذارد. در چنین شرایطی افراد قادر به تحمل استرس های ایجاد شده نیستند، رابطه مخرب 
و غیرقابل هدایت می شود به گونه ای که با توهین و شکستن حریم یکدیگر، تحقیر و تهدید، چشم انداز امیدوار 
کننده ای در رابطه دیده نمی شود. این خانواده درمانگر تصریح کرد: هیچ مشاوری حق ندارد به زوجین بگوید 
که آن ها به درد هم نمی خورند و باید طلاق بگیرند اما در چنین شرایط بحرانی افراد نیاز دارند با کمک مشاوران 
دورنمایی از زندگی خود را ببینند و تصمیم بالغانه ای برای ادامه آن بگیرند. کشاورز در ادامه به بیان عوامل 
مؤثر در طلاق زوجین پرداخت و گفت: از جمله این عوامل، ازدواج افراد زیر ۱8 سال است که گاهی به دلیل 
ازدواج زود هنگام به طلاق می انجامد. حتی بعضی اوقات ازدواج مجدد افراد پس از طلاق نیز به طلاق مجدد 
ختم می شود چراکه آن ها یاد نگرفته اند چگونه با سوگ پس از جدایی، خشم، مواجهه با زخم های قدیمی از 

ازدواج گذشته، کنار بیایند از این رو شکست های بهبود نیافته ازدواج قبلی را در رابطه بعدی تکرار می کنند.

مریم یادگاری/ گروه جامعه:  رئیس پلیس پایتخت از دستگیری 67۰ مجرم در چهلمین مرحله از طرح 
»رعد« خبر داد. سردار حسین رحیمی در حاشــیه اجرای مرحله چهلم طرح رعد، گفت: زمانی که اولین 
مرحله از طرح رعد به مرحله اجرا درآمد گفتیم که این طرح ها با جدیت دنبال خواهد شد و امروز می بینیم 
که رعد به ایستگاه چهلم خود رسیده است و البته ادامه هم خواهد داشت چرا که سارقان و مجرمان همیشه 
هستند و ما هم همیشه باید با آنان مقابله کنیم. وی با بیان این که در اجرای این مرحله از طرح رعد ۳۱۲ حکم 
قضایی به اجرا درآمد گفت: در مجموع 67۰ نفر از افرادی که در سرقت های خرد، سرقت منزل، زورگیری، 
موبایل قاپی و کیف قاپی و... دخالت داشتند دستگیر شدند. رئیس پلیس پایتخت با بیان اینکه برخی از این 
افراد به شکل باندی فعالیت داشتند، گفت: در همین راستا ۱۳4 باند متلاشی شد. از تمامی افراد دستگیر 
شده تاکنون بیش از ۳۱۰۰ فقره اموال سرقتی مردم کشف و ضبط شده است که ۱۳7 دستگاه خودرو و موتور 
سیکلت از جمله این موارد است. رحیمی با بیان این که به 8۰۲ پرونده سرقتی نیز در این مورد رسیدگی شد، 
گفت: ارزش ریالی اموال مسروقه مکشوفه دست کم ۱4 میلیارد تومان است. وی با بیان این که این عملیات 
از ابتدای هفته جاری آغاز شده اســت گفت: هفت قبضه سلاح جنگی و شکاری، ۹8 عدد مهمات جنگی و 
۱۰۱ قبضه سلاح ســرد که از آن ها در خفت گیری و زورگیری استفاده می شود جز کشفیات این مرحله از 
طرح رعد است. رحیمی با بیان این که حدود ۱۰۰ کیلوگرم موادمخدر نیز از دستگیرشدگان کشف و ضبط 
شده است، درباره کشفیات کالای قاچاق نیز گفت: ارزش کالای قاچاق کشف شده بالغ بر ۱۳ میلیارد تومان 
است. تعدادآن نیز بیش از ۳۲۱ هزار قلم است که در این راستا حدود ۲8 نفر دستگیر شده و ۳۱ پرونده نیز 

مورد پیگیری قرار گرفته است.

آمار منتشر شده نشان داد؛
ثبت ۲۰۰۰ طلاق با مدت ازدواج زیر یک سال در بهار

رئیس پلیس پایتخت:
طرح »رعد« سارق و زورگیر را زمین گیر کرد

عکسخبر

در چهلمین طرح رعد، ۳۱۲ حکم قضایی اجرا شد و 67۰ مجرم که 
در زورگیری، سرقت، کیف قاپی مشارکت داشتند، دستگیر شدند. ۳4 
باند در این طرح متلاشی شدند و بالغ بر سه هزار و ۱۲7 فقره از اموال 
سرقتی و ۱۳7 موتورسیکلت و خودرو کشف شده است. 8۰۲ پرونده 
رسیدگی شد که ارزش اموال مکشوفه ۱4 میلیارد تومان بوده است.

 اجرای چهلمین طرح رعد

دریا وفایی/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com

عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس شورای 

اسلامی در گفت وگو با »نسل فردا« اظهار داشت: اگر 
با بیماری مواجه بودیم که مانند کووید ۱۹ این میزان 
سرعت شیوع، مرگ و میر و تلفات نداشت و فرصت 
داشتیم، به هیچ عنوان واکسنش به این سرعت مورد 
استفاده انسانی قرار نمی گرفت. ملک فاضلی با بیان 
اینکه تمام واکســن هایی که تا الان ساخته شده از 
نظر سلامت و ریسک خطر زیر سؤال هستند، ادامه 
داد: ساخت واکسن پروسه مشــخصی دارد و این را 
جامعه علمی و پزشکی به خوبی می دانند. واکسنی 
که سال های قبل درست می شد یک پروسه علمی 

چندین ساله را طی می کرد، عوارض و فوایدش مورد 
بررســی قرار می گرفت و بعداً واکسن می شد. ملک 
فاضلی خاطرنشــان کرد: اگر ما امروز واکسنی را به 
نام کرونا به دلیل ضرورت این بیماری قبل از اینکه 
مورد تست گسترده با بازه زمانی استاندارد قرار گیرد 
بلافاصله از آن برای همه استفاده می کنیم به خاطر 
انتخاب بد و بدتر شرایط ناشی از این بیماری است. 
این نماینده شهرستان سراوان و مهرستان همچنین 
به برخی حواشی واکسن کووید ۱۹ اشاره کرد و گفت: 
بعضی می گویند واکسن کرونا باعث کاهش جمعیت 

می شود، واقعاً بیان چنین مطلبی دور از یک عقل 
سالم است. در دنیا علم این نظریه ها را نمی پذیرد که 
واکسنی مثلًا واکسن کرونا باعث کم شدن جمعیت 
شود. اتفاقاً این موضوعی بود که در سنوات گذشته در 
پاکستان برای مقابله با »پولیو« انجام دادند و خیلی از 
بچه های مردم فلج شدند. عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس یازدهم در این باره نیز تصریح کرد: غیر 
از جامعه علمی مردم عادی هم می دانند که زاد و ولد 
در زن و مرد به چه چیز بستگی دارد و این واکسن ها 
هیچ گونه تأثیر آنچنانــی در فاکتورهایی که باعث 
تولید مثل می شــود ندارد. ما تا به حال ندیدیم و از 
هیچ مجمع علمی معتبری نشنیدیم که واکسن باعث 
کاهش جمعیت می شود. ایران سابقه تاریخی علم را 
دارد، امیدواریم در کشورمان حرف علمی گفته شود.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی:

برای اثرگذاری قطعی واکسن باید سال ها از تست آن سپری شود

دریا قدرتی پور / گروه جامعه: یک کارشــناس اقتصاد با 
اشــاره به اینکه با نگاه به آمار و نمودارها متوجه می شویم که 
سهم خدمات درمانی از بودجه ســلامت در سال ۱4۰۰، 7۰ 
درصد است و سهم خدمات بهداشتی ۱8 درصد و سهم آموزش 
و تحقیقات ۱۲ درصد که در کل سهم هر یک از فصل های امور 
سلامت در بودجه نظام سلامت نســبت به سال گذشته تغییر 

چشمگیری را نداشــته است، اظهار داشــت: تدوین سیاست 
راهبردی صحیح در این زمینه بسیار ضروری است. امین خادم 
افزود: در شــرایط امروز مهم ترین مســئله برای برون رفت از 
مشکلات برنامه ریزی برای خرید واکسن کرون است و توجه به 
فناوری های دانشمندان ایرانی که باید از آن ها حمایت شود و 
نباید نادیده گرفته شــود. وی ادامه داد: مؤسسات ایرانی برای 

تولید واکســن کرونا نیازمند فرصت و حمایت هستند و صرف 
این مدت نیازمند بودجه ای اســت که بایــد در اختیار آن ها 
گذاشــته شــود و به همین خاطر باید توجه زیادی به بخش 
سلامت شود. این کارشــناس با اظهار تأســف از اینکه لایحه 
بودجه ۱4۰۰ در حوزه ســلامت به صورت استراتژیک تدوین 
نشده است و به همین خاطر بار مالی ناشــی از ویروس کرونا 
را پوشــش دهی نمی کند، گفت: با وجود اینکه بودجه وزارت 
بهداشت در سال آینده نسبت به مدت مشابه 57 درصد رشد 
داشته اما تا زمانی که تورم و بار مالی ناشی از کرونا در نظر گرفته 

نشود نمی توان به این اعداد امیدوار بود و این موضوع چالشی 
بزرگ و آزاردهنده اســت. خادم گفت: اصلاح ساختار بودجه 
در لایحه بودجه ۱4۰۰ ســلامت هنوز به شکل درستی دیده 
نشده است در حالی که می توان با تقویت زیرساخت های شبکه 
بهداشت و نظام پزشکی و همچنین پرونده های الکترونیک از 
باری که بر دوش جامعه بهداشتی ایران است کاسته شود. وی 
ادامه داد: باید با درایت و پیش بینی درســت به سمت بودجه 
بهداشت در سال آتی حرکت کرد و صرفاً ملاحظات سیاسی را 

در نظر نگرفت.

پیگیری بودجه 16-1400

سهمکوچکسلامتازبودجه


